
ACTA

ACTA DE LA REUNIÓ ORDINÀRIA DEL CONSELL ESCOLAR MUNICIPAL

 REALITZADA EL 20 DE MARÇ DE 2024

REUNIÓ 3 del curs 2023-2024

PRESIDENT

Sr. Joan Salvador i Fabregat (Regidor)

VOCALS     ASSISTENTS     

Sr. Alfredo Vega López (Representació PSC)
Sra. Montserrat Caupena Mas (Representació Junts per Terrassa)
Sra. Marta Codina Vives (Representació ERC-MES)
Sra. Mª Adoración Solvas Andrés (Representació TxT)
Sr. Eusebio Murillo (Representació VOX)
Sr. Albert Bertran Martínez (Representació docents Secundària pública - Institut Terrassa)
Sr. Paul Allyn Tompkins (Representació docents Secundària concertada – Escola Mare de Déu del Carme)
Sra. Itziar Herreros (Representació docents Primària concertada- Escola Airina)
Sra. Laura Tamayo Garrich (Representació de famílies Primària pública - Escola Ramón y Cajal)
Sra. Anna Salve Alonso (Representació Associació representativa sector públic - Pepeta)
Sra. Alexandra Rodríguez Aguilera (Representació alumnes Secundària pública – Institut I. Blanxart)
Sr. Joan Rodríguez Romañach (Representació del personal d’administració i serveis Primària pública)
Sra. M. Dolors Montesinos González (Representació personal administració i serveis Secundària pública)
Sra. Bel Maria Covas Blanco (Representació direcció de centres Primària pública - Escola La Roda)
Sra. Verònica Viñas (Representació direcció de centres Secundària pública - Institut Can Jofresa)
Sr. Joan Vert Barata (Representació direcció i titularitat centres concertats – Escola L’Avet)
Sr. Xavier Rodríguez (Representació direcció i titularitat centres concertats - Escola Delta)
Sra. Teresa Buch Llorach (Directora de l’Àrea de Promoció Econòmica i Educació - Ajuntament) 
Sra. Gemma López Garcia (Directora del Servei d’Educació)
Sra. Trinitat Fornieles Contreras (Sotsdirectora de l’Àrea de Promoció Econòmica i Educació)
Sra. Anna Rialp (Centre de Recursos Pedagògics)
Sr. Manel Pérez (Representació de Sindicats - CC.OO.)
Sra. Laura Fusté Llorens (Servei de Lleure Infantil i Juvenil)

CONVOCATS

Sra. Noemí Valiente Rodríguez (Representació PP)
Sr. Marcel Beteta Serrano (Representació docents Primària pública – Escola Font de l’Alba)
Sra. Carmen Sonia Berbel(Representació docents Primària pública – Escola Roc Alabern)
Sra. Marta Sánchez Castro (Representació docents Secundària pública – Institut Can Roca)
Sr. Marc Sort Sans (Representació docents Secundària concertada – Escola Creixen)
Sra. Mireia Medina Gargallo (Representació famílies Primària concertada – Escola Creixen)
Sr. Damià Hoyos Marín (Representació Associació representativa sector públic - Pepeta)
Sr. Iván Cano Lara (Representació alumnes Secundària pública – Institut Montserrat Roig)
Sra. Ariadna Iglesias González (Representació alumnes Secundària concertada - Cingle)
Sra. Joana Aguilar Seliva (Representació personal administració i serveis centres concertats – Joaquima de 
Vedruna)
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Sra.Montserrat Aparicio Casas (Representació personal administració i serveis centres concertats – El Cim)
Sra. Mònica Solà (Representació direcció de centres Primària pública)
Sr. Josep Maria Argemí Argelaguet (Representació direcció de centres Secundària pública – Institut Mont 
Perdut)
Sr. Marc Zanon Pérez (Representació direcció i titularitat centres concertats)
Sr. Albert Martí (Representació direcció i titularitat centres concertats)
Sra. Esther Guirao (Equip d’Assessorament Psicopedagògic)
Sra. Lucia Linuesa (Directora de Serveis Socials)
Sr. Manuel Blanco Vilches (Representació Sindicats - USOC)
Sr. Manel Vàzquez Osorio (Representació Sindicats - USTEC)
Sra. M. Dolors Ribera (Associació de Mestres Alexandre Galí)
Sra. Noemí Rovira (Representació Centres de Formació Permanent d’Adults – CFA Salvador Espriu)
Sra.  Raquel Galián (Representació Escoles Bressol Municipals)
Sr. Marc Rosaura (Representació Entitats de Lleure Infantil i Juvenil)
Sra. Maria Trullàs Soler (Representació EOI) 

EXCUSATS

Sr. Enric Rovira Moreno (Representació docents Primària concertada- Escola Creixen)
Sra. Sílvia Marcos Ortega (Representació de famílies Secundària pública – IE Pere Viver)
Sr. Joan Agut (Representació de famílies Secundària concertada – Escola Airina)
Sra. Txell Comas Parrot (Representació alumnes Secundària concertada – El Cim)
Sr. Ramon Alemany Güell (Representació Escoles Municipals - Escola d’Art i Disseny)

CONVIDATS

Sra. Gemma Pérez Clemente (Serveis Territorials Departament d’Educació - Coordinadora d’Inspecció)
Sr. Francesc Simó (Canal Terrassa)
Sr. Javier Lacárcel Soto (Cap del Servei d’Orientació i Acció Educativa)
Sra. Mercè Fontané Yubero (Cap del servei EBM)

SECRETÀRIA 

Sra. Júlia López Quintana (OME)
Sra. M. Àngels Romeu Masana (pren acta)

A la  ciutat  de Terrassa,  el  vint  de març a les 17:30 h,  es reuneixen els  membres del  Consell  Escolar
Municipal sota la Presidència del regidor d’Educació, Sr. Joan Salvador i Fabregat.

La sessió comença a les 17:49h, després del missatge de benvinguda del Sr.  Toni Lázaro,  director de
l’Escola Maria Auxiliadora que ens ha acollit a les seves instal·lacions.

El Sr. Joan Salvador proposa començar pel segon punt de l’ordre del dia, ja que és la primera reunió que es
fa del Plenari després de les eleccions del Consell Escolar Municipal i considera que cal veure en primer
lloc com ha quedat constituït i fer una roda de presentacions de tots els presents a la reunió.

2. Resultat eleccions i procediment.

Pren la paraula la Sra. Júlia López i explica les dades de participació a les eleccions del CEM, com es
distribueixen els representants dels diversos sectors i quin ha estat el resultat final. També explica com es
procedeix quan no hi ha candidatures i què es fa en cas d’empat un cop fet el recompte de vots.

Tot seguit es fa la roda de presentació de totes les persones assistents.

1. Aprovació, si s'escau de l’acta anterior.

El Sr.  Joan  Salvador  demana si  tothom ha rebut  l’acta  de la  sessió  anterior  i  si  hi  ha alguna  cosa a
esmenar. Tot seguit s'acorda per unanimitat dels membres presents aprovar l’acta  anterior.
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3. Comissió de zonificació escolar.

La Sr. Júlia López exposa que s’està començant a treballar en el plantejament d’una nova zonificació de la
ciutat. S’estan recollint les dades que caldrà tenir en compte i es recalca que la comissió s’ampliarà amb
l’objectiu  que  sigui  participativa,  per  la  qual  cosa  es  demanarà  la  col·laboració  de  tots  els  sectors
representats al CEM.

S’inicia un debat sobre les dificultats que hi ha a l’hora de poder triar l’institut on les famílies volen matricular
els seus fills i filles, es diu que els nous instituts públics es troben bàsicament a les afores i que va arribant
molta gent de fora de la ciutat.

El Sr. Joan Salvador corrobora que la població de la ciutat va evolucionant i és per això que es planteja fer
aquest canvi de zones.

La  Sra.  Gemma  López  puntualitza  que  no  es  treballa  amb  la  previsió  de  noves  construccions,  que
s’estudien els indicadors de l’oferta i la demanda, es busca una escolarització equilibrada i es vol tenir en
compte també el  criteri  de la  distància  entre  el  domicili  familiar  i  el  centre.  S’està  fent  el  treball  previ,
després la comissió farà una proposta que es presentarà al Plenari  del CEM i quan aquest l’aprovi  es
passarà al Ple Municipal per a la seva aprovació.

El Sr. Manel Pérez demana que no es confongui la planificació de les zones amb l’oferta educativa, després
que es torni a plantejar la ubicació de possibles nous centres. Recalca que és un model heterogeni, que ha
d’atendre a que no hi hagi segregació i que no ha de buscar homogeneïtzar les zones. Explica que l’actual
zonificació va generar conflictes entre centres públics i concertats, per la qual cosa cal que la comissió sigui
participativa. 

4. Grup de treball regulació ús dels mòbils.

La  Sra.  Gemma  López  explica  que  es  va  proposar  crear  aquest  grup  de  treball,  però  ara  que  el
Departament d’Educació ha fet una regulació sobre l’ús dels mòbils als centres planteja que potser ja no es
veu necessari.

El Sr. Joan Salvador constata que als centres ja hi estan treballant i per això, donades les noves directrius,
proposa fer una votació per veure si es considera necessari crear aquest grup de treball.

La Sra. Anna Salve exposa que les famílies ho van demanar després del Plenari.

El Sr. Alfredo Vega proposa que hi hagi un posicionament a nivell de ciutat, ja que considera que la política
del Departament és supletòria.

El Sr. Joan Fabregat respon que la normativa és molt clara: prohibició total a la primària i ús excepcional a
secundària.

Es debat tot seguit sobre la possibilitat que el professorat pugui determinar quan es fa servir el mòbil, amb
criteris coherents, es parla dels projectes educatius dels centres i  de la dificultat en el seguiment de la
normativa.

D’altra banda, també es parla de la necessitat d’ensenyar infants i joves a fer un bon ús del mòbil, i de la
pressió que senten les famílies que no volen comprar un mòbil als seus fills i filles quan comencen la ESO
amb l’excusa que “tothom en té”

Finalment, constatant que no es tracta d’anar contra l’ús del mòbil sinó de buscar una solució que porti cap
a un bon ús de l’aparell, el Sr. Joan Salvador proposa fer una votació per veure si cal fer una comissió per
treballar el tema. Ningú aixeca la ma, i per tant es descarta l’opció.

5. Informació sobre el suport tècnic de la Diputació de Barcelona al Consell Educatiu Escolar.

La Sra. Gemma López explica que estem en un moment de canvi: de Consell Escolar a Consell Educatiu.
Aquest canvi comporta implicacions jurídiques, i diu que la Diputació donarà suport tècnic i assessorament
en l’elaboració  del  nou  reglament,  etc.  També hi  haurà  altres  canvis,  com per exemple la  manera  de
solucionar  els  empats en les renovacions,  i  aportarà  eines per  dinamitzar  les sessions,  per  tractar  els
diversos temes de manera àgil i poder prendre decisions.

3



6. Informació Preinscripció curs 2024/2025.

La Sra. Júlia López explica que aquesta nit a les 23:59h acaba el termini de presentació de sol·licituds, per la
qual cosa no es poden donar dades encara de com ha anat el procés. Sí que fa una presentació de les
previsions inicials, i comenta que no es tanca cap grup d’I3 i se n’incrementa un a 1r d’ESO a l’Institut Can
Roca.

El Sr. Albert Bertran demana que es faci un repartiment equitatiu dels menors amb necessitats especials,
donat que si n’hi ha molts comporten un desgast considerable del professorat. En tot cas, demana que hi
hagi més recursos.

La Sra. Júlia López explica que quan es reuneix la comissió de garanties té en compte diversos factors a
l’hora de fer assignacions: nombre d’alumnes, distància del domicili al centre, etc. 

Comença un debat sobre l’increment de la matrícula viva, que comporta que hi hagi un elevat nombre de
peticions d’escolarització cada setmana. Es demana que es distribueixi i que s’aportin recursos no només als
centres d’altra complexitat sinó a tots. 

La Sra. Gemma Pérez i la Sra. Itziar Herreros coincideixen amb la Sra. Júlia López en que sí que es tenen
en  compte  els  criteris  de  distribució  de  les  assignacions  pels  diversos  centres.  També  parlen  de  les
sol·licituds que arriben per canvi de domicili dins de la ciutat. En aquests casos es comprova les dades al
padró i s’intenta que la distància del domicili familiar al centre escolar sigui inferior a un quilòmetre per a
Infantil i Primària. Si no és el cas, no es fa cap canvi. Però en general, les noves assignacions corresponen a
famílies nouvingudes.

La Sra. Gemma Pérez fa notar que cal tenir en compte també que hi ha famílies que marxen de la ciutat, per
la qual cosa la Sra. Anna Salve demana les dades d’entrades i sortides.

La Sra. Júlia López explica que la diferència seria aproximadament un superàvit de 80-90 nous alumnes el
curs 2022-2023.

La  Sra.  Trinitat  Fornieles  fa  referència  a  les  dades  publicades  per  l’Ajuntament  de  Terrassa  que  fan
referència als moviments de la població a la ciutat. La proporció és similar a la indicada per la Sra. Júlia
López i per Inspecció.

També es constata que les dades varien en funció de l’edat educativa, i que no es nota tant a Secundària, tot
i que sembla que va en augment.

Finalment, la Sra. Júlia López explica que la comissió es reuneix setmanalment i que majoritàriament en 10
dies les sol·licituds rebudes tenen la plaça assignada.

7. Espai del migdia. Menjadors escolars.

La Sra. Trinitat Fornieles explica que el nou contracte d’adjudicació del servei de menjador escolar es va
iniciar al setembre, amb una durada prevista de dos anys (fins al juny de 2025) amb possibilitat de pròrroga
per dos anys més. Com ja és sabut, la licitació es va allargar molt, i ja s’està començant a treballar en la
propera.

Planteja el model singular de la gestió dels menjadors escolars a Terrassa, basada en dos principis que són
un model unitari (amb una oferta igual a tota la ciutat), i la solidaritat (el nombre de comensals fa que totes
les cuines puguin ser viables, ja que el sistema té un cost elevat i algunes cuines de centres petits no podrien
funcionar per sí soles). S’afegeix també el criteri de la qualitat.

Hi  ha d’altres models  descentralitzats,  com el  de Barcelona, on el  Consorci  ajuda els  centres a fer les
contractacions.

El Pla general de menjadors marca els principis esmentats. De cara a la propera licitació no es pot plantejar
un model diferent, però potser es pot proposar de cara al futur. Cal, doncs, veure si s’ha d’obrir el debat a la
Comissió de menjadors per repensar el model actual o fer canvis.

A la pregunta del Sr. Albert Bertan si no s’està satisfet amb el model actual, es respon que aquest va ser
aprovat l’any 2009, validat pel CEM i refrendat pel Consell Escolar de cada centre.

El Sr. Alfredo Vega destaca que aquest pla es va fer per garantir que els centres amb poca demanda de
places de menjador no haguessin de tancar per manca de viabilitat,  donat el  desequilibri  que hi  ha als
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diversos barris de la ciutat. Creu que no s’ha de qüestionar el model, ja que ha funcionat.

La Sra. Laura Tamayo demana que l’espai de migdia sigui gestionat pel Departament d’Educació, ja que es
considera que és un temps educatiu i que hauria de tenir els mateixos objectius que l’escola.

Un altre tema que es planteja és que l’accés a la contractació del servei facilita que es generin monopolis
empresarials.

El Sr. Joan Salvador està d’acord amb l’apreciació que l’espai de migdia és un espai educatiu, admet que cal
reclamar vetlladors per als infants amb necessitats especials i anuncia que l’Ajuntament està estudiant la
possibilitat d’aportar personal que lideri l’espai de migdia. S’intentarà que hi hagi recursos de cara a que a
començaments de l’any 2025 pugui haver-hi aquestes persones referents a les escoles, per reforçar les
mancances que hi ha amb el personal de què disposa l’empresa que gestiona els menjadors.

El Sr. Manel Pérez aposta pel model actual, amb els principis d’unitat i solidaritat, però es queixa que en les
contractacions  sempre  guanyen  les  grans  empreses.  Creu  que  això  és  el  que  caldria  qüestionar,  i  es
pregunta si repartir la licitació en lots podria afavorir que entressin empreses de proximitat. Apunta que en el
contracte ja hi ha establerts uns sistemes de control per fer el seguiment del funcionament.

La Sra. Trinitat Fornieles argumenta que el procés de licitació és de pública concurrència, i que no es pot
garantir que si es divideix en lots hi accedeixin altres empreses. A més a més, cal tenir en compte la viabilitat
econòmica.

Es fa la reflexió que cal, sobre tot, pensar en els infants: n’hi ha que mengen gràcies als menjadors escolars.

La Sra. Anna Salve es queixa dels problemes que hi ha hagut amb les darreres empreses de menjador
(SERHS i l’actual). Creu que el que falla és que no es considera que el temps de migdia és educatiu, que el
personal no està preparat i que no hi ha un projecte educatiu. Creu que la responsabilitat ha de recaure en
qui la té, i demana que se’n faci responsable el Departament d’Educació.

La Sra. Bel Maria Covas considera que el model és correcte. El que falla no és el model, sinó la organització.
Cal monitoratge més ben format. És un col·lectiu que té molta mobilitat i tot això fa trontollar el funcionament,
no el model. I remarca que a la seva escola sí tenen projecte educatiu, tot i que no es compleix al 100%,
però.

La Sra. Teresa Buch explica que el plec estableix que les noves contractacions de personal per al temps de
migdia ha de tenir com a mínim el carnet de monitor de lleure.

Les representants de les famílies demanen que es garanteixi que es compleixen aquestes condicions.

El Sr. Albert Bertran observa que la contractació de personal per 2 o 3 hores ajuda a integrar jovent que pot
acabar fent  de mestres.  Cal demanar un cert coneixement però apunta que potser es podria buscar un
sistema que permetés accedir al títol de monitor al mateix temps que es treballa.

La Sra. Teresa Buch admet la rotació que hi ha dins d’aquest col·lectiu, i creu que no és fàcil formar-se
mentre es treballa.

Es parla també de la dificultat per aconseguir un temps de migdia de qualitat, que l’alumnat és cada vegada
més complicat i que hi ha moltes baixes entre el monitoratge.

El  Sr.  Manel  Pérez  Apunta  que  són més de 6.000 comensals  diaris,  que és un volum molt  important.
Demana que si hi ha incompliment del contracte es sancioni l’empresa, a la qual cosa respon la Sra. Teresa
Buch que ja es va fer i que va funcionar. Si es detecten incompliments es faran requeriments a l’empresa.

La Sra. Trini Fornieles explica que s’està treballant en el proper plec de clàusules per intentar ajustar-lo al
màxim possible a les demandes que s’han de cobrir. Torna a plantejar la qüestió de si cal canviar el model
actual. Sembla que en general tothom hi està d’acord, però cal apel·lar a la coresponsabilitat de tots els
actors.

La Sra. Anna Salve insisteix que hauria de ser el Departament d’Educació qui se n’ocupés, amb personal del
Departament que s’integrés al projecte educatiu del centre. És en aquest sentit que no està d’acord amb
seguir amb el model actual.

El Sr. Joan Salvador proposa fer votació per veure qui no està d’acord amb seguir amb el model actual.
Només hi ha un vot a favor de canviar, per tant es desestima. Sí que hi ha acord en revisar el seguiment.
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8. Proposta de resolució sobre les activitats extraescolars i els ajuts d’estiu del curs 2024/2025.

El Sr. Joan Salvador cedeix la paraula al Sr. Manel Pérez, que explica que un percentatge significatiu de
famílies no tenen accés als ajuts per a activitats extraescolars i activitats d’estiu, tot i que la Llei d’Educació a
Catalunya diu que cal garantir que arribi a tothom.

Certament, des de 2018 hi ha hagut moltes iniciatives a la ciutat (dins del marc del Pla Educatiu d’Entorn,
Patis Oberts, etc.) que han fet que la ciutat sigui rica en activitats de lleure i esports. Però tot i així, hi ha
famílies que no hi arriben.

La proposta de resolució vol  garantir  que totes les famílies tinguin  accés a fer  les activitats desitjades,
després de fer una diagnosi sobre les activitats dels infants i adolescents de la ciutat fora de l’horari educatiu.

La Sra. Teresa Buch explica que aquesta proposta de resolució s’ha de consensuar perquè arribi al Ple
municipal.

El Sr. Albert Bertran diu que la Generalitat té programes amb les famílies per fer activitats a l’estiu, a la qual
cosa respon el Sr. Manel Pérez dient que malgrat es convoquen ajuts, hi ha famílies que no poden accedir-
hi.

El  Sr.  Alfredo  Vega destaca  que Terrassa és  ciutat  educadora,  per  tant  considera oportú  portar  al  Ple
aquesta proposta.

El Sr. Joan Salvador demana si s’aprova aquesta proposta. La resposta és que sí, i es portarà al Ple del mes
d’abril segons explica la Sra. Teresa Buch, donat que ja no hi ha temps per incloure-ho al d’aquest mes.

9. Informacions diverses.

El Sr. Joan Salvador cedeix la paraula al Sr. Javier Lacárcel, que explica com s’ha desenvolupat la Fira
Terrassa Tria Futur, que s’ha portat a terme els dies 6 i 7 de març al Recinte Firal. Hi ha hagut uns 8000
assistents, s’han fet 28 xerrades i 170 activitats en els diversos stands. També s’han fet 429 entrevistes de
feina i han sortit 49 ofertes. Es mostra molt satisfet amb els resultats i parla d’ampliar la convocatòria i
començar abans de l’alumnat de 4t d’ESO. També planteja ampliar la mirada i parlar de formació al llarg de
la vida, dels 16 als 67 anys.

Pel que fa a la Mostra d’Ensenyament, no es poden donar dades de participació definitives perquè serà
oberta fins demà dia 21. Fins ahir hi havia passat unes 1000 persones, segons comenta la Sra. Laura
Fusté, de la Casa Baumann, on està ubicada la Mostra que visita l’alumnat de 4t d’ESO.

10. Precs i preguntes.

Les representants de les famílies pregunten per la gestió dels casals d’estiu a les Escoles Bressol, i  es
queixen d’una instància que ha presentat l’AFA de l’EB Ginesta que no ha rebut resposta.

Respon la Sra. Mercè Fontané, cap d’Escoles Bressol Municipals, que s’ha parlat amb l’AFA de Ginesta i
que  pel  que  fa  als  casals,  les  AFA  ja  tenen  diverses  propostes.  Cal  saber  quantes  famílies  hi  estan
interessades per poder saber els preus.

La Sra. Anna Salve demana si es tornarà a donar la casuística d’infants que s’han de desplaçar a altres
escoles com va passar el curs passat.

La Sra. Mercè Fontané explica que no totes les escoles poden estar obertes ja que hi ha d’haver un nombre
mínim d’infants per portar a terme les activitats. També hi ha escoles que tenen obres programades per fer
durant l’estiu.

A la demanda que les escoles bressol municipal estiguin obertes durant el mes de juliol, respon la Sra.
Teresa Buch que no és possible per un tema laboral.  També s’apunta que els casals es puguin fer en
escoles de Primària.  D’aquesta manera les famílies i  els infants coneixen l’espai on els menors estaran
escolaritzats el curs següent.

De tota manera, la Sra. Mercè Fontané diu que la intenció és poder-ho fer en les escoles i que sigui el mateix
personal de monitoratge qui ho porti, per seguir amb la mateixa manera de treballar. Sembla que el curs
passat no es va poder fer, però s’està parlant perquè això sigui possible.
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La Sra. Anna Salve demana com està el tema de l’estudi de climatització dels centres. Respon la Sra. Trinitat
Fornieles que el Servei ja té generat l’informe, i que amb això s’inicia el procés.

Sense més preguntes, i amb l’agraïment del Sr. Joan Salvador als assistents per la participació, es dona per
finalitzada la reunió a les 20:00h. 

La secretària que certifica

Júlia López Quintana
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